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USA / Kanada  - Můj cestovní deník  4 – 31 srpna 2016 
 

        

 

 

 
 

2ǘǾǊǘŜƪ пΦуΦ 
 
Praha ς [ƻƴŘȇƴ όмоΦпр ς 14.80). 
[ƻƴŘȇƴ ς Vancouver (17.45 ς мфΦнлύΤ ŀƛǊōǳǎ оулΣ ŘǾƻǳǇŀǘǊƻǾŞ ŘƻǇǊŀǾƴƝ ƭŜǘŀŘƭƻΣ ƴŜƧǾŠǘǑƝ ƴŀ ǎǾŠǘŠΦ 
{92 ǇłǘŜƪ пΦнлΣ őŀǎƻǾȇ ǊƻȊŘƝƭ ф ƘƻŘƛƴΦ 
 
bŀ ƭŜǘƛǑǘƛ ƴłǎ ƻőŜƪłǾŀƭ tŀǾŜƭΣ ǎōŠǊŀǘŜƭ ŀƭǇƝƴŜƪΣ ǎŜ ƪǘŜǊȇƳ ǎƛ ŘƻǇƛǎƻǾŀƭ ƳǻƧ ŎŜǎǘƻǾƴƝ ǇŀǊǘƴŜǊ ±ƭŀǎǘƝƪ 
tƛƭƻǳǎ ό±tύΣ ǘŀƪŞ ŀƭǇƝƴƪłǌΦ bŀǑŜ ŀǳǘƻ- ¢ƻȅƻǘŀ {L9bb! ±с όǇƻȊƴłǾŀŎƝ Ȋƴŀőƪŀ [ ссслмύΣ ƪǘŜǊŞ ƧǎŜƳ 
ȊŀǊŜȊŜǊǾƻǾŀƭ ƧƛȌ Ǿ 2wΣ ōȅƭƻ ǇǌƛǇǊŀǾŜƴƻ Ǿ ƭŜǘƛǑǘƴƝ ǇǻƧőƻǾƴŠ ŀ Ǉƻ ƪǊłǘƪŞƳ ǾȅǌƝȊŜƴƝ ŘƻƪƭŀŘǻ ƧǎƳŜ ǾȅƧŜƭƛ Ȋ 
ǇŀǊƪƻǾƛǑǘŠ ƴŀ ƘƭŀǾƴƝ ǎƛƭƴƛŎƛ ŀ ǾŜ ǘƳŠ ƘƭŜŘŀƭƛ ǇǊǾƴƝ ōŜƴȊƛƴƻǾƻǳ ǇǳƳǇǳΣ ƪŜ ƪǘŜǊŞ ƳŜȊƛ ǘƝƳ ǇǌƛƧŜƭ tŀǾŜƭ ǎŜ 
ǎǾȇƳ ŀǳǘŜƳΦ ¦Ȍ ōȅƭŀ ǘƳŀ ŀ Ǿ ŎƛȊƝƳ ǾŜƭƪƻƳŠǎǘŠ ǘƻ ƴŜōȅƭŀ ȌłŘƴł ƭŜƎǊŀŎŜΦ tǳƳǇǳ ƛ tŀǾƭŀ ƧǎƳŜ ƴŀ ǑǘŠǎǘƝ 
ƴŀǑƭƛΣ ȊŀǾŠǎƛƭƛ ƧǎƳŜ ǎŜ Ȋŀ ƧŜƘƻ ŀǳǘƻ ŀ ǇǌŜǎ ±ŀƴŎƻǳǾŜǊ ŘƻƧŜƭƛ ƪ jeho domu. 
.ȅƭƻ ƘƻŘƴŠ Ŏƻ ǇƻǾƝŘŀǘΣ ŀ ǎǇłǘ ƧǎƳŜ Ǒƭƛ ǾŜ ноΦол ƳƝǎǘƴƝƘƻ őŀǎǳ όуΦол {92ύΦ tǊƻōǳŘƛƭ ƧǎŜƳ ǎŜ ƻƪƻƭƻ о 
ƘƻŘƛƴ Ǌłƴƻ ŀ ƻǇŠǘ ƧǎŜƳ ǳǎƴǳƭ ǾŜ п ƘƻŘƛƴȅΤ ǾǎǘłǾŀƭ ƧǎŜƳ Ǿ с ƘƻŘƛƴΦ aǻƧ ǇǊƻǎǘƻǊƴȇ ŀ ǇƻƘƻŘƭƴȇ Ǉƻkoj 
byl v ǎǳǘŜǊŞƴǳΣ ƳƝǎǘƻΣ ƪǘŜǊŞ ǊƻǾƴŠȌ Ǉŀǘǌƛƭƻ ǾŜƭƪŞƳǳ ŀ ŘƻōǌŜ ǾȅǇŀŘŀƧƝŎƝƳǳ ƪƻŎƻǳǊƻǾƛ [ƻǳƛǎŜΤ ƪƻŎƻǳǊƻǾƛ 
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ƧǎŜƳ ǎŜ ƴŜƭƝōƛƭΣ ŀƭŜ ǘƻƭŜǊƻǾŀƭ ƳƴŜΦ ±Ŝ ǎǘŜƧƴŞ ƳƝǎǘƴƻǎǘƛ ƳŠƭ tŀǾŜƭ ŀ ƧŜƘƻ ȌŜƴŀ {ƘŀǊƻƴ ¢± ƛ ŀǳŘƛƻ 
ǇƻǎƭǳŎƘłǊƴǳ όǾ ƻōȇǾŀŎƝƳ ǇƻƪƻƧƛ ¢± ƴŜōȅƭŀύΦ 
 

tłǘŜƪ рΦуΦ 
 

.wL¢{Y# Yh[¦a.L9 

 

Moto: Splendor sine occasu (Lat.) 
 bŜƻƳŜȊŜƴł ƴłŘƘŜǊŀ 
IƭŀǾƴƝ ƳŠǎǘƻΥ Victoria 
SǘłǘƴƝ strom: ½ŜǊŀǾ ƻōǊƻǾǎƪȇ  

 

V ǇłǘŜƪ Ǌłƴƻ tŀǾŜƭ ǳŘŠƭŀƭ ǎƴƝŘŀƴƛ - ƪŀƴŀŘǎƪŞ ǇŀƭŀőƛƴƪȅΣ ǇƻŀŎƘŜŘ ŜƎƎǎόȊǘǊŀŎŜƴł ǾŜƧŎŜύ ŀ ƘƻŘƴŠ ƪłǾȅΦ 
błǑ Ǉƭłƴ ōȅƭ ǘŜƴΣ ȌŜ ǾƝƪŜƴŘ ǎǘǊłǾƝƳŜ ǾŜ ±ŀƴŎƻǳǾŜǊǳΣ ±t ȊǻǎǘŀƴŜ ǳ ǎǾŞƘƻ ŀƭǇƝƴƪłǌŜ ŀ Ƨł ƻŘƧŜŘǳ Ȋŀ 
ǎǾȇƳ ǎǇƻƭǳȌłƪŜƳΣ 
ƪǘŜǊȇ ƴȅƴƝ ȌƛƧŜ ǾŜ 
Victorii, Vancouver 
LǎƭŀƴŘΦ tŀǾƭƻǾŀ ȌŜƴŀ 
Sharon mi 
telefonem zajistila 
ƭƝǎǘƪȅ ƴŀ ŀǳǘƻōǳǎ ƛ 
trajekt a Pavel mne 
odvezl na 
ŀǳǘƻōǳǎƻǾŞ ƴłŘǊŀȌƝ 
do Vancouveru 
όōȅŘƭŜƭ ǘƻǘƛȌ ƴŀ 
ǇǌŜŘƳŠǎǘƝύΦ !ǳǘƻōǳǎ 
ƻŘƧƝȌŘŠƭ Ǿ 13.10 a do 
ǇǌƝǎǘŀǾǳ ±ƛŎǘƻǊƛŀ 
ƧǎŜƳ ǇǌƛƧŜƭ Ǿ 17.30 
(trajekt trval 90 
minut). 
aǻƧ ǎǇƻƭǳȌłƪ ȊŜ ǎǘǌŜŘƴƝ Ǒƪƻƭȅ hƭŘŀ όŜƳƛƎǊƻǾŀƭ Řƻ YŀƴŀŘȅ ƪǊłǘŎŜ Ǉƻ ƻƪǳǇŀŎƛ ƴŀǑƝ ȊŜƳŠ Ǿ roce 1968) 
ƳƴŜ ƻőŜƪłǾŀƭ ƴŀ ŀǳǘƻōǳǎƻǾŞƳ ƴłŘǊŀȌƝ ±ƛŎǘƻǊƛŀΦ bŜƳȅǎƭƝƳΣ ȌŜ ōȅŎƘ ǾƛŘŠƭ ƪǊłǎƴŠƧǑƝ ƳŠǎǘƻ ƴŜȌ ǘƻǘƻ ς 
ǾǑǳŘŜ ƪǾŠǘƛƴȅΣ ǊƻȊǳƳƴł ŘƻǇǊŀǾŀΣ ƳƴƻƘƻ ȊŜƭŜƴȇŎƘ ǇǊƻǎǘƻǊΣ ōŜȊǇƻőŜǘ ȊłƘƻƴǻ όǊǻȌŜ ǇǊȇ ƪǾŜǘƻǳ Ǉƻ ŎŜƭȇ 
ǊƻƪύΣ ǾŜƭƪŞ ƳƴƻȌǎǘǾƝ ŎȅƪƭƛǎǘǻΣ ǾŠǘǑƛƴŀ ŎƘƭŀǇǻ Ǿ ƪǊŀǙŀǎŜŎƘ όƛ ǾŜőŜǊύΦ 
Victoria ƧŜ ƘƭŀǾƴƝ ƳŠǎǘƻ .ǊƛǘǎƪŞ YƻƭǳƳōƛŜ ŀ ƴŀŎƘłȊƝ ǎŜ ƴŀ ƧƛȌƴƝƳ ǾȇōŠȌƪǳ ƻǎǘǊƻǾŀ ±ƛŎǘƻǊƛŀ LǎƭŀƴŘ ǳ 
YŀƴŀŘǎƪŞƘƻ tŀŎƛŦƛŎƪŞƘƻ ǇƻōǌŜȌƝΦ ±ƭŀǎǘƴƝ ǇƻǇǳƭŀŎŜ ƳŠǎǘŀ ƧŜ ǇƻǳȊŜ ƻƪƻƭƻ ул ǘƛǎƝŎ ƻōȅǾŀǘŜƭ όǇƻƪǳŘ 
bychom k ǘƻƳǳ ǇǌƛŘŀƭƛ ƛ ƻƪǊŜǎƴƝ őłǎǘƛΣ ǘŀƪ ŎŜƭƪƻǾł ǇƻǇǳƭŀŎŜ ōȅ Ǉŀƪ ōȅƭŀ оппΣсмрύΦ WŜ ǘƻ ƴŜƧƧƛȌƴŠƧǑƝ 
ƳŠǎǘƻ ½łǇŀŘƴƝ YŀƴŀŘȅ ŀ ƻŘ ƴŜƧǾŠǘǑƝƘƻ ƳŠǎǘŀ ƴŀ ǇŜǾƴƛƴŠ - Vancouveru - ƧŜ ǾȊŘłƭŜƴƻ ŀǎƛ млл ƪƳΦ 
Jedno z ƴŜƧǎǘŀǊǑƝŎƘ ƳŠǎǘ {ŜǾŜǊƻȊłǇŀŘƴƝƘƻ tŀŎƛŦƛƪǳΣ ƪŀƳ ǇǌƛǑƭƛ ǇǊǾƴƝ ƻǎƝŘƭŜƴŎƛ ƧƛȌ Ǿ roce 1843, je 
ǇƻƧƳŜƴƻǾłƴƻ Ǉƻ .ǊƛǘǎƪŞ ƪǊłƭƻǾƴŠ ±ƛŎǘƻǊƛƛΦ ¦ŎƘƻǾŀƭƻ ǎƛ ŎŜƭƻǳ ǌŀŘǳ ƘƛǎǘƻǊƛŎƪȇŎƘ ōǳŘƻǾΣ ŀ ǇǌŜŘŜǾǑƝƳ 
Ǉŀƪ ŘǾŀ ǾȇȊƴŀőƴŞ ƻōƧŜƪǘȅΥ όŀύ ƧŜŘƴǳ ȊŜ ŘǾƻǳ ōǳŘƻǾ tŀǊƭŀƳŜƴǘǳ .ǊƛǘǎƪŞ YƻƭǳƳōƛŜΣ όōύ 9ƳǇǊŜǎǎ IƻǘŜƭΦ 
 
½ƴłƳŞΣ Ƨŀƪƻ α½ŀƘǊŀŘƴƝ ƳŠǎǘƻάΣ ƧŜ ǎŀƳƻȊǌŜƧƳŠ ǾŜƭƛŎŜ ǇǌƛǘŀȌƭƛǾŞ ǇǊƻ ǘǳǊƛǎǘȅΣ ŀƭŜ ƧŜ ȊŘŜ ƛ ǇǊƻǎǇŜǊǳƧƝŎƝ 
ǘŜŎƘƴƻƭƻƎƛŎƪȇ ǎŜƪǘƻǊΣ ƪǘŜǊȇ ƧŜ ƧŜŘƴƝƳ Ȋ ƴŜƧǾŠǘǑƝŎƘ ȊŘǊƻƧǻ ǇǌƝƧƳǻ ǎƻǳƪǊƻƳŞƘƻ ǇǊǻƳȅǎƭǳΦ ±ƛŎǘƻǊƛŀ ǎŜ 
ƴŀŎƘłȊƝ ƳŜȊƛ ǇǊǾƴƝƳƛ ŘǾŀŎŜǘƛ ƳŠǎǘȅ ƴŀ ǎǾŠǘŠ ǎ ƴŜƧǾȅǑǑƝƳ ȌƛǾƻǘƴƝƳ ǎǘŀƴŘŀǊŘŜƳΣ ƳŠǌŜƴƻ ǇƻŘƭŜ 
bǳƳōŜƻ όƴŜƧǾŠǘǑƝ ǎǾŠǘƻǾł ŘŀǘŀōłȊŜ ǘȇƪŀƧƝŎƝ ǎŜ ƳŠǎǘ ŀ ȊŜƳƝύΦ WŜ ǾŜƭƳƛ ƻōƭƝōŜƴł ǳ ǾǑŜŎƘ ƭƛŘƝ Ŏƻ ǎŜ ǇƭŀǾƝ 
Ǉƻ ǾƻŘŠ ƴŜōƻǙ ǎŜ ǾȅȊƴŀőǳƧŜ ǊƻȊŜƪƭŀƴȇƳ ǎƪŀƭƴŀǘȇƳ ǇƻōǌŜȌƝƳ ŀ ǇƭłȌŜƳƛΦ wƻǾƴŠȌ ǘŀƪ ƧŜ ±ƛŎǘƻǊƛŀ 
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ƻōƭƝōŜƴł ƛ ǳ ǇŜƴȊƛǎǘǻΣ ƪǘŜǌƝ ȊŘŜ ƴŀŎƘłȊŜƧƝ ǇǌƝƧŜƳƴŞ ƪƭƛƳŀΣ ƻōȅőŜƧƴŠ ōŜȊ ǎƴŠƘǳΣ ŀ ǘŀƪŞ ƪƭƛŘƴȇ ŀ 
ƴŜǳǎǇŠŎƘŀƴȇ ȌƛǾƻǘƴƝ ǎǘȅƭΦ ½Ŝ ǎǘŜƧƴŞƘƻ ŘǻǾƻŘǳ ƧŜ ƳŠǎǘƻ ǾȅƘƭŜŘłǾŀƴŞ ƛ ōŜȊŘƻƳƻǾŎƛΣ ƴŜōƻǙ ȊŘŜ 
ƴŀŎƘłȊŜƧƝ ǇǌƝȊƴƛǾŞ κ ǇǌƝǾŠǘƛǾŞ ǇǊƻǎǘǌŜŘƝΦ 

 
²ŀǿŀŘƛǘȰƭŀΣ ȊƴłƳŞ 
jako Mungo Martin 
5ǻƳΣ ǎŜ ǎǾȇƳ 
totemem. Postavil jej 
ƴłőŜƭƴƝƪ aǳƴƎƻ 
Martin v roce 1953. 
{ǘŀǾōŀ ƧŜ ǳƳƝǎǘŠƴŀ 
v Thunderbird Parku. 
V ǇƻȊŀŘƝ Ǉŀƪ ǾƛŘƝǘŜ 
Royal BC Museum 
 
Totem, vlevo dole, je 
rovnŠȌ ǳƳƝǎǘŠƴ ǾŜ 
ǾƴƛǘǌƴƝƳ ǇǌƝǎǘŀǾǳ 
 
 
 

 
 

 
 

±ƴƛǘǌƴƝ őłǎǘ ǇǌƝǎǘŀǾǳ ŀ 9ƳǇǊŜǎǎ IƻǘŜƭ ƴŀƭŜǾƻ 
 

±ŜőŜǊ ǎŜ Ƴƴƻǳ hƭŘŀ ǇǊƻǑŜƭ Ǉƻ ƴłōǌŜȌƝ όǇƻƘƻŘƭƴȇ ŎƘƻŘƴƝƪύ ǎƳŠǊŜƳ ƪ centru 
ƳŠǎǘŀ όŀǎƛ нƪƳύΣ ŀƭŜ ƧŜǑǘŠ ƴŀ ǇƻōǌŜȌƝ ƧǎƳŜ ȊŀƪƻǘǾƛƭƛ Ǿ ǇǌƝƧŜƳƴŞ ǊŜǎǘŀǳǊŀŎƛΣ ƪǘŜǊł 
ōȅƭŀ ǳǊőŜƴŀ ǇǌŜŘŜǾǑƝƳ ƴłƘƻŘƴȇƳ ƴłǾǑǘŠǾƴƝƪǻƳ - ǎǇƻǊǘƻǾŎǻƳΣ ōŠȌŎǻƳΣ ŎȅƪƭƛǎǘǻƳ 
ŀ ƭƛŘŜƳ ƴŀ ǾȅŎƘłȊŎŜΦ hƭŘŀΣ ǇǊƻǘƻȌŜ Ȋƴŀƭ ƧƝŘŜƭƴƝőŜƪΣ ƴŀǾǊƘƴǳƭ ƘƻǾŠȊƝ ƪŀǊōŀƴłǘƪȅ ŀ 
ǇƛǾƻΣ ŎƻȌ ǎŜ ǳƪłȊŀƭƻ Ƨŀƪƻ ǾȇōƻǊƴȇ ǾȇōŠǊΗ ±ŜőŜǊ ōȅƭ ƪƻǳȊŜƭƴȇ - ǘŜǇƭȇΣ ǇǌƝƳƻǌǎƪȇ 
ǾȊŘǳŎƘΣ ǎƪǾŠƭł ǾƛŘƛǘŜƭƴƻǎǘΣ ƴŜƻōǾȅƪƭł ǇƻŘƝǾŀƴł ǇƻƪǳŘ ƧŘŜ ƻ ŀǊŎƘƛǘŜƪǘǳǊǳ ŀ 
ǇǌƝǊƻŘǳΣ ŀ ƳƝǎǘƴƝ ƭƛŘŞ Ǿ ǇƭƴŞ ǇƻƘƻŘŠΦ  
 

Sobota 6.8. 
 
włƴƻΣ ƧŜǑǘŠ ƴŜȌ hƭŘŀ ǇǌƛǇǊŀǾƛƭ ǎƴƝŘŀƴƛΣ ƧǎƳŜ ǎŜ Ǒƭƛ ǇǊƻƧƝǘ ƻƪƻƭƻ ǇƻōǌŜȌƝ όм-нƪƳύΣ ŎƻȌ 
ƻƴ ŘŠƭł ƪŀȌŘȇ ŘŜƴΤ ƴŜōȅƭŀ ǘƻ ƴƻǊƳłƭƴƝ ǇǊƻŎƘłȊƪŀΣ ŀƭŜ ǾŜƭƛŎŜ ǊȅŎƘƭł ŎƘǻȊŜΦ 
bŀ ŘƴŜǑŜƪ hƭŘŀ ƴŀǇƭłƴƻǾŀƭ ǇŠǑƝ ǾȇƭŜǘΣ a ǇƻȊǾŀƭ ƛ ǎǾƻǳ ǇǌƝǘŜƭƪȅƴƛ {ŀƴŘȅΣ ōȇǾŀƭƻǳ 
ǳőƛǘŜƭƪǳΣ ƪǘŜǊł ǎŜ ǇǊŀǾƛŘŜƭƴŠ ǵőŀǎǘƴƝ ǇƻǇǳƭłǊƴƝŎƘ ǇŠǑƝŎƘ ȊłǾƻŘǻ ǾŜ ±ƛŎǘƻǊƛƛ όvloni 
ōȅƭŀ ǾŜ ǎǾŞ ƪŀǘŜƎƻǊƛƛ ŘǊǳƘł ƴŀ млƪƳύΤ {ŀƴŘȅ ǊƻǾƴŠȌ ǾŜŘŜ ƪƭǳō ǘǳǊƛǎǘǻ ǎŜƴƛƻǊǻΦ 
¢ŀƪȌŜ Ƨŀƪ hƭŘŀΣ ǘŀƪ ona, jsou Řƻ ƧƛǎǘŞ ƳƝǊȅ polo-ǇǊƻŦŜǎƛƻƴłƭƴƝ ŎƘƻŘŎƛ-ǘǳǊƛǎǘƛΣ ƪǘŜǌƝ 
ōŜǊƻǳ ŎƘǻȊƛ ǾłȌƴŠΦ bŀ ǘǊŀǎŜ ƧǎŜƳ ji ǇƻȌłŘŀƭΣ ŀōȅ Ƴƛ ǳƪłȊŀƭŀ ǎǾŞ ǘŜƳǇƻ ŎƘǻȊŜ ƴŀ 
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ǘŀƪƻǾŞƳ ȊłǾƻŘǳ όƴŜȊŀƳŠƶƻǾŀǘ ǎŜ ǎǇƻǊǘƻǾƴƝ ŘƛǎŎƛǇƭƛƴƻǳ-ŎƘǻȊŜύ ς ƴŜǳǾŠǌƛǘŜƭƴł ǊȅŎƘƭƻǎǘ!  
tǊƻǘƻȌŜ ǾŠǘǑƛƴŀ ǎǘŜȊŜƪ ǇǊƻ ǘǳǊƛǎǘȅ ŘƴŜǎ ƪƻǇƝǊǳƧŜ ōȇǾŀƭŞ ƛƴŘƛłƴǎƪŞ ǘǊŀǎȅΣ ǘŀƪ ǎƛ ƳȅǎƭƝƳΣ ȌŜ ƛ ŘƴŜǎ Ǉƻ 
ƧŜŘƴŞ ǘŀƪƻǾŞ ǇǻƧŘŜƳŜΦ LƴŦƻΥ tǻǾƻŘƴƝ ƻōȅǾŀǘŜƭŞ, ƪǘŜǌƝ ǎŜ ȊŘŜ ǳǎŀŘƛƭƛ ŀǎƛ плл ƭŜǘ ǇǌŜŘ ǇǌƝŎƘƻŘŜƳ ǇǊǾƴƝŎƘ 
9ǾǊƻǇŀƴǻΣ ōȅƭƛ ǘȊǾΦ Esquimalt ƭƛŘŞ όǇƻ ƻōƭŀǎǘƛ ȊƴłƳŞ Ƨŀƪƻ 9ǎǉǳƛƳŀƭǘύ ŀ ƳƭǳǾƝ ǎŜ ƻ ƴƛŎƘ Ƨŀƪƻ ƻ [ƛŘŜŎƘ 
ǇǊǾƴƝƘƻ ƴłǊƻŘŀΦ 

 
Olda a Sandy se 
ǇǌƛǇǊŀǾǳƧƝ ƴŀ ǘǵǊǳ 
 
bŀǑŜ ǎǘŜȊƪŀ vedla  
ŘŜǑtƴȇƳ pralesem 
ƳƝǊƴŞƘƻ ǇłǎƳŀ, 
ǎƳŠǊŜƳ ƪŜ ǎƪŀƭƴŀǘŞƳǳ 
ȊłǇŀŘƴƝƳǳ ǇƻōǌŜȌƝ 
ostrova Vancouver 
Island. 
 
5ŜǑǘƴŞ ǇǊŀƭŜǎȅ se 
ǾȅȊƴŀőǳƧƝ ǾȅǎƻƪȇƳƛ 
ŘŜǑǙƻǾȇƳƛ ǎǊłȌƪŀƳƛΣ 
ƪŘŜ ǊƻőƴŠ ǎǇŀŘƴŜ нрл-
прл ƳƳ ǾƻŘȅΦ ½ƴłƳŜ 
ŘǾŀ ǘȅǇȅ ŘŜǑǘƴȇŎƘ 
ǇǊŀƭŜǎǻΥ ǘǊƻǇƛŎƪŞ ŘŜǑǘƴŞ 
ǇǊŀƭŜǎȅ ŀ ŘŜǑǘƴŞ ǇǊŀƭŜǎȅ  

 
ƳƝǊƴŞƘƻ ǇłǎƳŀΦ hƪƻƭƻ пл-
тр҈ ǾǑŜŎƘ ȌƛǾƻőƛǑƴȇŎƘ 
ŘǊǳƘǻ Ƨǎƻǳ ǾƭŀǎǘƴƝ ŘŜǑǘƴȇƳ 
ǇǊŀƭŜǎǻƳΦ hŘƘŀŘǳƧŜ ǎŜ 
ǾǑŀƪΣ ȌŜ Ǿ ǘǊƻǇƛŎƪȇŎƘ 
ŘŜǑǘƴȇŎƘ ǇǊŀƭŜǎƝŎƘ ǎŜ ǎǘłƭŜ 
ǎƪǊȇǾł ƳƴƻƘƻ Ƴƛƭƛƽƴǻ 
ƴŜǇƻȊƴŀƴȇŎƘ ŘǊǳƘǻ ǊƻǎǘƭƛƴΣ 
ƘƳȅȊǳ ŀ ƳƛƪǊƻƻǊƎŀƴƛǎƳǻΦ  
¢ǊƻǇƛŎƪŞ ŘŜǑǘƴŞ ǇǊŀƭŜǎȅ ǎŜ 
őŀǎǘƻ ƴŀȊȇǾŀƧƝ αtƻƪƭŀŘŜƳ 
ǎǾŠǘŀάΣ ŀ ǘŀƪŞ αƴŜƧǾŠǘǑƝ 
ƭŞƪłǊƴƻǳ ƴŀ ǎǾŠǘŠάΣ ǇǊƻǘƻȌŜ 
ǾƝŎŜ ƴŜȌ ѻ ǇǌƝǊƻŘƴƝŎƘ ƭŞƪǻ 
ōȅƭŀ ƻōƧŜǾŜƴŀ ǇǊłǾŠ ȊŘŜΦ 
5ŜǑǘƴŞ ǇǊŀƭŜǎȅ Ƨǎƻǳ ǊƻǾƴŠȌ 
ƻŘǇƻǾŠŘƴŞ Ȋŀ Ŏȅƪƭǳǎ ну҈ 
ƪȅǎƭƝƪǳ ƴŀ ǎǾŠǘŠΣ őŀǎǘƻ 
neǇǌŜǎƴŠ ƴŀȊȇǾŀƴȇƳ 
ǇǊƻŘǳƪŎŜ ƪȅǎƭƝƪǳΣ ƴŜōƻǙ ǎŜ ƧŜŘƴł ǾƭŀǎǘƴŠ ƻ ǘǌƛ ǇǊƻŎŜǎȅΥ όŀύ ƻȄȅƎŜƴƴƝ ŦƻǘƻǎȅƴǘŞȊȅ Ȋ ƪȅǎƭƛőƴƝƪǳ ǳƘƭƛőƛǘŞƘƻΤ 
όōύ ǎǇƻǘǌŜōŀ ƪȅǎƭƝƪǳ ōǳƴŠőƴȇƳ ŘȇŎƘłƴƝƳ όǊŜǎǇƛǊŀŎƝύΤ ŀ όŎύ őłǎǘ ǾȅǊƻōŜƴŞƘƻ ƪȅǎƭƝƪǳ ǎŜ ǎǇƻǘǌŜōǳƧŜ Ǉǌƛ 
ǇǊƻŎŜǎǳ ǊƻȊƪƭŀŘǳ ƻǊƎŀƴƛŎƪŞ ƘƳƻǘȅ ƻŘǳƳǌŜƭȇŎƘ őłǎǘƝ ǊƻǎǘƭƛƴΦ 
 
¢ǊƻǇƛŎƪŞ ǇǊŀƭŜǎȅ ǇƻƪǊȇǾŀƧƝ ǾŜƭƪƻǳ őłǎǘ ȊŜƳŠƪƻǳƭŜΣ ŀǾǑŀƪ ŘŜǑǘƴŞ ǇǊŀƭŜǎȅ ƳƝǊƴŞƘƻ ǇłǎƳŀ ǎŜ ƴŀŎƘłȊŜƧƝ 
pouze v ƴŠƪƻƭƛƪŀ ƻōƭŀǎǘŜŎƘ ƴŀ ǎǾŠǘŠΦ ¢ȅǘƻ ǇǊŀƭŜǎȅ ƧǎƻǳΣ Ƨŀƪ ǳȌ ƴŀǇƻǾƝŘł ƪƭŀǎƛŦƛƪŀŎŜΣ ǇǊŀƭŜǎȅ ƳƝǊƴȇŎƘ 
ǇłǎŜƳΦ ±ȅǎƪȅǘǳƧƝ ǎŜ Ǿ {ŜǾŜǊƴƝ !ƳŜǊƛŎŜ ό{ŜǾŜǊƻȊłǇŀŘƴƝ ǇƻōǌŜȌƝ tŀŎƛŦƛƪǳ ƴŀ !ƭƧŀǑŎŜΣ Briǘǎƪł YƻƭǳƳōƛŜ,  
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ŘłƭŜ ǎǘłǘȅ ²ŀǎƘƛƴƎǘƻƴΣ hǊŜƎƻƴ ŀ YŀƭƛŦƻǊƴƛŜύΣ Ǿ 9ǾǊƻǇŠ όőłǎǘƛ .ǊƛǘǎƪȇŎƘ ƻǎǘǊƻǾǻΣ ƴŀ ǇƻōǌŜȌƝ LǊǎƪŀ ŀ 
{ƪǘƻǎƪŀΣ Ǿ ƧƛȌƴƝƳ bƻǊǎƪǳ ŀ őłǎǘƛ ȊłǇŀŘƴƝƘƻ .ŀƭƪłƴǳ ǇƻŘŞƭ !ŘǊŀǘƛŎƪŞƘƻ ǇƻōǌŜȌƝΣ ƧŀƪƻȌ ƛ Ǿ Galicii a 
ǇƻōǌŜȌƴƝ ƭƻƪŀƭƛǘȅ ǾȇŎƘƻŘƴƝƘƻ 2ŜǊƴŞƘƻ ƳƻǌŜΣ ǾőŜǘƴŠ DǊǳȊƛŜ ŀ ǇƻōǌŜȌƝ ¢ǳǊŜŎƪŀύΣ ǾŜ ±ȇŎƘƻŘƴƝ !ǎƛƛ όƧƛȌƴƝ 

2ƝƴŀΣ ǇƻƘƻǌƝ ¢ŀƛǿŀƴǳΣ 
Japonska a Koreje,a 
ǘŀƪŞ ƴŀ ƻǎǘǊƻǾŠ 
{ŀŎƘŀƭƛƴ ŀ ǊǳǎƪŞƳ 
ǇƻōǌŜȌƝ 5łƭƴŞƘƻ 
±ȇŎƘƻŘǳύΣ Ǿ WƛȌƴƝ 
!ƳŜǊƛŎŜ όƧƛȌƴƝ /ƘƛƭŜύΣ ŀ 
ǘŀƪŞ Ǿ Australii a na 
bƻǾŞƳ ½ŞƭŀƴŘǳΦ 
 
5Ǿŀ ǎƴƝƳƪȅ Ȋ ƴŀǑŜƘƻ 
ŘŜǑǘƴŞƘƻ ǇǊŀƭŜǎŀ 
ƳƝǊƴŞƘƻ ǇłǎƳŀ. 
tǊǾƴƝ ƻōǊłȊŜƪ ǳƪŀȊǳƧŜ 
ǎǘǊƻƳȅ ǇƻǊƻǎǘƭŞ 
ƳŜŎƘŜƳΣ ȊŀǘƝƳŎƻ ƴŀ 
ŘǊǳƘŞƳ ǎƴƝƳƪǳ ƧŜ 
ǎǘǊƻƳ ƻ ǇǊǻƳŠǊǳ мΦнƳ 
ǎ ƻōǊƻǾǎƪȇƳ ŎƘƻǊƻǑŜƳ 
 

 
 
{ƪŀƭƴŀǘŞ ǇƻōǌŜȌƝΣ ƪŘŜ Ƨǎƻǳ ǾƛŘŠǘ ƳŀƭŞ ǊȅōłǌǎƪŞ őƭǳƴȅ όǘŜőƪȅ ƴŀ ǾƻŘŠύΣ ƴŜōƻǙ ƧŜ ǇǊłǾŠ ǎŜȊƽƴŀ ƭƻǾǳ 
ƭƻǎƻǎǻΤ ōƭƝȊƪƻ ǇƻōǌŜȌƝ Ǉŀƪ ǾƛŘƝƳŜ Ƴƻǌǎƪƻǳ ǌŀǎǳ κ ŎƘŀƭǳƘǳ όNereocystis luetkeana) 
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bŠƪƻƭƛƪ ȊŀƧƝƳŀǾƻǎǘƝΣ ƪǘŜǊȇŎƘ ƧǎŜƳ ǎƛ ǾǑƛƳƭ Ǿ ƻƪƻƭƝ ƴŀǑƝ ǎǘŜȊƪȅΥ 
 

1. α{pringboards loggingά - ǘŠȌŜōƴƝ ƳŜǘƻŘŀΣ ƪǘŜǊł ǎŜ ǇƻǳȌƝǾŀƭŀ ƪ ǘŠȌōŠ ƭŜǎƴƝŎƘ ǾŜƭƛƪłƴǻΦ  
2.  

 
 
Sandy ǎƛ ǇǊƻƘƭƝȌƝ ǎǘŀǊȇ ǇŀǌŜȊ ǾŜƭƪŞƘƻ ǎǘǊƻƳǳΣ ƧŜƴȌ ōȅƭ ǇƻƪłŎŜƴ ǘȊǾΦ ƳŜǘƻŘƻǳά{ǇǊƛƴƎōƻŀǊŘ ƭƻƎƎƛƴƎάΦ 
tŀǌŜȊȅ ōȅƭȅ ǇƻƴŜŎƘłƴȅ ƴŀ ƳƝǎǘŠΣ ƴŜōƻǙ ƧŜƧƛŎƘ ȊǇǊŀŎƻǾłƴƝ ƴŀ ǇƛƭŜ ōȅƭƻ ǾȊƘƭŜŘŜƳ ƪŜ ƪƻƴƛŎƪŞƳǳ ǘǾŀǊǳ 
ƻōǘƝȌƴŞΦ 5ǊǳƘȇ ǎƴƝƳŜƪ ǳƪŀȊǳƧŜ ǎǘŜƧƴƻǳ ƳŜǘƻŘǳ Ǉǌƛ ƪłŎŜƴƝ ŀǳǎǘǊŀƭǎƪŞƘƻ ōƭŀƘƻǾƛőƴƝƪǳ ό9ǳŎŀƭȅǇǘǳǎ 
ǊŜƎŜƴǎύΣ ƪǘŜǊȇ ǎŜ ǌŀŘƝ ƳŜȊƛ ƴŜƧǾȅǑǑƝ ǎǘǊƻƳȅ ƴŀ ǎǾŠǘŠ όŘƻǎŀƘǳƧŜ ǾȇǑƪȅ ǇǌŜǎ мллƳύΦ CƻǘƻƎǊŀŦƛŜ ōȅƭŀ 
ǇƻǌƝȊŜƴŀ ŎΦ мууп-1917, !ǳǎǘǊłƭƛŜ ό²ƛƪƛǇŜŘƛŀύ 
 

2. hǊŜƭ ōŠƭƻƘƭŀǾȇΣ ƪǘŜǊŞƘƻ ǇǊƻƴłǎƭŜŘƻǾŀƭȅ ŘǾŠ ǾǊłƴȅ όǇǘłŎƛ ƭŜǘŠƭƛ ǇƻŘŞƭ ǎƪŀƭƴŀǘŞƘƻ ǇƻōǌŜȌƝΣ ǎǘǊŀƴŀ рΦύ 
 

 
 
5ƻǎǇŠƭȇ ƧŜŘƛƴŜŎ Ƴł ƘƴŠŘŞ ǇŜǌƝ ƴŀ ǘŠƭŜ ŀ ōƝƭŞ ƴŀ ƘƭŀǾŠ ŀ ƻŎŀǎǳΦ H. l. washingtoniensis ƧŜ ǎŜǾŜǊƴƝ 
ǇƻŘŘǊǳƘΣ ƪǘŜǊȇ ƧŜ ǾŠǘǑƝ ƴŜȌ ƧƛȌƴƝ leucocephalus. Vyskytuje se na severu USA a v KanadŠ 
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WŜ ǘƻ ƴłǊƻŘƴƝ Ǉǘłƪ ŀ ǎǘłǘƴƝ ǎȅƳōƻƭ {ǇƻƧŜƴȇŎƘ ǎǘłǘǻ ŀƳŜǊƛŎƪȇŎƘ. Na konci нлΦ ǎǘƻƭŜǘƝ ōȅƭ ƻǊŜƭ ōŠƭƻƘƭŀǾȇ 
Ǿ ƪƻƴǘƛƴŜƴǘłƭƴƝŎƘ ǎǘłǘŜŎƘ ¦{! ƴŀ ǇƻƪǊŀƧƛ ǾȅƘȅƴǳǘƝΣ ȊŀǘƝƳŎƻ ƴŀ ǾŠǘǑƛƴŠ ǵȊŜƳƝ !ƭƧŀǑƪȅ ŀ YŀƴŀŘȅ ǎŜ 
ǾȅǎƪȅǘƻǾŀƭ ŘƻŎŜƭŀ ōŠȌƴŠΦ tƻȊŘŠƧƛ ǎŜ ǾǑŀƪ ƧŜƘƻ ǇƻǇǳƭŀŎŜ Ǿ ¦{! ƻōƴƻǾƛƭŀ ŀ ǳǎǘłƭƛƭŀΣ ŀ мнΦ őŜǊǾŜƴŎŜ мффр 
ōȅƭ ǇǌŜǎǳƴǳǘ ȊŜ ǎŜȊƴŀƳǳ ƻƘǊƻȌŜƴȇŎƘ ŘǊǳƘǻ ¦{! ƴŀ ǎŜȊƴŀƳ ƳƝǊƴŠ ƻƘǊƻȌŜƴȇŎƘΣ ƪ нуΦ őŜǊǾƴǳ нлл7 byl 
ƻŘǎǘǊŀƴŠƴ ƛ Ȋ ǘƻƘƻǘƻ ǎŜȊƴŀƳǳΦ 
 

3. aƻǌǎƪł ǌŀǎŀ κŎƘŀƭǳƘŀ όǎǘǊΦ рύ ǊƻȊǑƝǌŜƴł ǇƻŘŞƭ ǇƻōǌŜȌƝ tŀŎƛŦƛƪǳ Ǿ {ŜǾŜǊƴƝ !ƳŜǊƛŎŜΦ  
 

 
 

 
 

 
Na skalnaǘŞƳ ǇƻŘƭƻȌƝ ǾȅǘǾłǌƝ Ƙǳǎǘȇ ǇƻǊƻǎǘΣ ƪǘŜǊȇ ƴŀȊȇǾłƳŜ ŎƘŀƭǳƘƻǾȇ ƭŜǎ (vpravo). Rostlina dosahuje 
ŘŞƭƪȅ ŀȌ осƳΦ WŜŘƴƻǘƭƛǾŞ ƭƛǎǘȅ ƳƻƘƻǳ Ǌǻǎǘ ŀȌ мр ŎƳκŘŜƴΦ /ƘŀƭǳƘƻǾȇ ƭŜǎ ƧŜ ǘŜǊƳƝƴ ǇǊƻ Ƙǳǎǘȇ ǇƻǊƻǎǘ 
ƳƻǌǎƪȇŎƘ ǌŀǎ ǇƻŘ ǾƻŘƻǳΦ WŜŘƴł ǎŜ ƻ ƧŜŘŜƴ Ȋ ƴŜƧǇǊƻŘǳƪǘƛǾƴŠƧǑƝŎƘ ŀ ŘȅƴŀƳƛŎƪȇŎƘ ŜƪƻǎȅǎǘŞƳǳ ƴŀ 
ȊŜƳŠƪƻǳƭƛΦ 
/ƘŀƭǳƘƻǾŞ ƭŜǎȅ jsou potravou ǇǊƻ ǾƻŘƴƝ ȌƛǾƻőƛŎƘȅ ŀ ŘƝƪȅ ǎǾŞ ǎŎƘƻǇƴƻǎǘƛ ǾȅǇǊƻŘǳƪǳƧƝ ǇƻƳƻŎƝ 
ŦƻǘƻǎȅƴǘŞȊȅ ƻōǊƻǾǎƪŞ ƳƴƻȌǎǘǾƝ biomasy. ¢ȅǘƻ ǇƻǊƻǎǘȅ ōȅƭȅ ǾȅǳȌƝǾłƴȅ ƭƛŘƳƛ Ǉƻ ƳƴƻƘƻ ǘƛǎƝŎǻ ƭŜǘΦ 
±ȅǎƪȅǘǳƧƝ ǎŜ ƛ ƴłȊƻǊȅΣ ȌŜ ǇǊǾƴƝ ƻōȅǾŀǘŜƭŞ !ƳŜǊƛƪȅ ōȅƭȅ ǊȅōłǌǎƪŞ ƪƻƳǳƴƛǘȅΣ ƪǘŜǊŞ ǎƭŜŘƻǾŀƭȅ ǇŀŎƛŦƛŎƪȇ 
ŎƘŀƭǳƘƻǾȇ ƭŜǎ ǳȌ Ǿ ŘƻōŠ ƭŜŘƻǾŞΦ WŜŘƴŀ ǘŜƻǊƛŜ ǘǾǊŘƝΣ ȌŜ ŎƘaƭǳƘƻǾŞ ƭŜǎȅ ǎŜ ǇǊƻǎǘƝǊŀƭȅ ƻŘ {ŜǾŜǊƻǾȇŎƘƻŘƴƝ 
!ǎƛŜ ŀȌ ƪ ǇƻōǌŜȌƝ tŀŎƛŦƛƪǳ ŀ ǾȅǘǾłǌŜƭȅ ƴŜƧŜƴ ȊŘǊƻƧŜ ƻōȌƛǾȅΣ ŀƭŜ Ǿ ǇǊǻōŠƘǳ ōƻǳǌƝ ŘƻƪłȊŀƭȅ poskytnout i 
ǳǊőƛǘȇ ƴłǊŀȊƴƝƪ ǇǊƻǘƛ ǊƻȊōƻǳǌŜƴȇƳ ǾƭƴłƳΦ aƛƳƻ ǳǾŜŘŜƴŞ ǇǌŜŘƴƻǎǘƛ ǘǾǊŘƝ ǾȇȊƪǳƳƴƝŎƛΣ ȌŜ ŎƘŀƭǳƘƻǾŞ 
ƭŜǎȅ ƳƻƘƭȅ ǇƻƳƻŎƛ ǇǊǾƴƝƳ ƳƻǌŜǇƭŀǾŎǻƳ ƴŀǾƛƎƻǾŀǘ ǎǾł ǇƭŀǾƛŘƭŀΣ ƴŜōƻǙ ǘǾƻǌƛƭȅ ǳǊőƛǘȇ ǘȅǇ αŎƘŀƭǳƘƻǾȇŎƘ 
ŘłƭƴƛŎΦά 
 

4. Libavka shalon (Gaultheria shallon) je ƪŜǌ Ȋ őŜƭŜŘƛ ǾǌŜǎƻǾŎƻǾƛǘȇŎƘ ǎ ƪƻȌƻǾƛǘȇƳƛ ƭƛǎǘȅΣ ǇƻŎƘłȊŜƧƝŎƝ ȊŜ 
ȊłǇŀŘǳ {ŜǾŜǊƴƝ !ƳŜǊƛƪȅΦ WŜŘƴł ǎŜ ƻ ƪŜǌ ŘƻǊǻǎǘŀƧƝŎƝ ǾȇǑƪŀ нл ŎƳ ŀȌ р ƳŜǘǊǻΦ 

 
¢ƳŀǾƻƳƻŘǊŞ ǇƭƻŘȅ ŀ ƳƭŀŘŞ ƭƛǎǘȅ Ƨǎƻǳ ƧŜŘƴŀƪ ƧŜŘƭŞΣ ŀƭŜ ȊłǊƻǾŜƶ ƛ ŜŦŜƪǘƛǾƴƝƳ ǇǊƻǎǘǌŜŘƪŜƳ ǇǊƻ ǇƻǘƭŀőŜƴƝ 
ƘƭŀŘǳ ŀ ƻōƻƧƝ Ƴł ǎǾƻǳ ƧŜŘƛƴŜőƴƻǳ ŎƘǳǙΦ .ƻōǳƭŜ ǾȌŘȅ ōȅƭȅ ǾȇȊƴŀƳƴȇƳ ȊŘǊƻƧŜƳ ǾȇȌƛǾȅ ǇǊƻ ǇǻǾƻŘƴƝ 
ƻōȅǾŀǘŜƭŜΣ ƪǘŜǌƝ ƧŜ ƧŜŘƭƛ Ƨŀƪ őŜǊǎǘǾŞΣ ǘŀƪ ƛ ǎǳǑŜƴŞΦ ¢ƛǎƝŎŜ ƭŜǘȅ ōȅƭȅ ǇƭƻŘȅ ǾȅǳȌƝǾłƴȅ tǊǾƴƝƳƛ ƴłǊƻŘȅ όƴŀǇǌΦ 
ƛƴŘƛłƴǎƪȇƳ ƪƳŜƴŜƳ Haida) jako sladidlo nebo k ȊŀƘǳǑǘŠƴƝ ƭƻǎƻǎƻǾȇŎƘ ƧƛƪŜǊΦ [ƛǎǘȅ Ǌƻǎǘƭƛƴȅ ōȅƭȅ ƴŠƪŘȅ 
ǇƻǳȌƛǘȅ ƛ ƪ ƻŎƘǳŎƻǾłƴƝ ǊȅōƝ ǇƻƭŞǾƪȅΦ ± ǇƻǎƭŜŘƴƝ ŘƻōŠ ǎŜ ǇƭƻŘȅ ǾȅǳȌƝǾŀƧƝ ƪ ƳƝǎǘƴƝ ǾȇǊƻōŠ ŘȌŜƳǻΣ 
ǊŜǎŜǊǾŀőƴƝŎƘ ƭłǘŜƪ ŀ ƻǾƻŎƴȇŎƘ ȊłǾƛƴǻΦ 

https://cs.wikipedia.org/wiki/St%C3%A1tn%C3%AD_symbol
https://cs.wikipedia.org/wiki/Spojen%C3%A9_st%C3%A1ty_americk%C3%A9
https://cs.wikipedia.org/wiki/20._stolet%C3%AD
https://cs.wikipedia.org/wiki/Ohro%C5%BEen%C3%BD_druh
https://cs.wikipedia.org/wiki/Biomasa
https://cs.wikipedia.org/wiki/V%C5%99esovcovit%C3%A9
http://www.google.cz/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=imgres&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0ahUKEwiLrJTW3r7RAhUqJ5oKHXWZCzIQjRwIBw&url=http://wysor.rwusites.com/?page_id=363&psig=AFQjCNEo5tdklB4Nsfl6XlBMSglk-KDwuQ&ust=1484383790731012
https://en.wikipedia.org/wiki/File:Kelp-forest-Monterey.jpg
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tǻǾƻŘƴƝ ƻōȅǾŀǘŜƭŞ ǾȅǳȌƝǾŀƭƛ Ǌƻǎǘƭƛƴǳ ǾŜ ȊŘǊŀǾƻǘƴƛŎǘǾƝ Ǉƻ ǌŀŘǳ 
generacƝΦ ±Ɲ ǎŜΣ ȌŜ ƭƛǎǘȅ ȊŀǎǘŀǾǳƧƝ ƪǊǾłŎŜƴƝΣ ǘŀƪȌŜ ǎŜ ƧŜŘƴł ƻ 
ǇǊƻǘƛȊłƴŠǘƭƛǾƻǳ ŀ ǇǊƻǘƛƪǌŜőƻǾƻǳ ǊƻǎǘƭƛƴǳΦ ±ȅƭƻǳƘƻǾłƴƝƳ ƭƛǎǘǻ Řƻ őŀƧŜ 
ƴŜōƻ ǘƛƴƪǘǳǊȅ ǎŜ Řł ȊƳŜƴǑƛǘ ǾƴƛǘǌƴƝ ȊłƴŠǘƭƛǾƻǎǘΣ ƴŀǇǌƝƪƭŀŘ Ǿ 
ƳƻőƻǾŞƳ ƳŠŎƘȇǌƛΣ ōǌƛǑŜΣ ŘǾŀƴłŎǘŜǊƴƝƪǳΣ ǘŀƪŞ ǎŜ Řł ƻƳŜȊƛǘ ǇłƭŜƴƝ 
ȌłƘȅΣ ǑǇŀǘƴŞ ǘǊłǾŜƴƝΣ ǇǊǻƧŜƳΣ Ǿȅǎƻƪł ǘŜǇƭƻǘŀ ƴŜōƻ ƳŜƴǎǘǊǳŀőƴƝ 
ƪǌŜőŜΦ hōƪƭŀŘ Ȋ ƭƛǎǘǳ ȊƭŜƘőǳƧŜ ƴŜǇǌƝƧŜƳƴƻǎǘ ƪƻǳǎŀƴŎǻ őƛ ōƻŘƴǳǘƝ ƻŘ 
hmyzu. 
I v ƪǾŠǘƛƴłǌǎǘǾƝ  ƧŜ ǾŜƭƪȇ ȊłƧŜƳ ƻ ƭƛǎǘȅ ƭƛōŀǾƪȅ ǎƘŀƭƻƴΣ ǇǊƻǘƻȌŜ ǾȊƘƭŜŘŜƳ ƪ ǾƻǎƪƻǾŞ ǾǊǎǘǾŠΣ ȊǻǎǘłǾŀƧƝ ǎǘłƭŜ 
ȊŜƭŜƴŞΦ bŀ ǎŜǾŜǊƻȊłǇŀŘŠ {ŜǾŜǊƴƝ !ƳŜǊƛƪȅ ƧŜ ƪƻƭŜƳ Ǌƻǎǘƭƛƴȅ ǇƻǎǘŀǾŜƴ ǇǊǻƳȅǎƭ ȊŀƳŠǌǳƧƝŎƝ ǎŜ ƴŀ 
ŘƻŘłǾłƴƝ ǾȌŘȅȊŜƭŜƴȇŎƘ Ǌƻǎǘƭƛƴ Řƻ ƪǾŠǘƛƴłǌǎǘǾƝ ŎŜƭŞƘƻ ǎǾŠǘŀΦ 

 
bŀ ǎǘŜȊŎŜ ȊǇłǘƪȅ od 
ǇƻōǌŜȌƝ ƧǎƳŜ ǎƛ ǾǑƛƳƭƛ 
ƳŜŘǾŠŘƝƘƻ ǘǊǳǎǳΦ 
aƻŎ ƳƴŜ ȊŀƧƝƳŀƭƻΣ 
Ŏƻ ōȅ hƭŘŀ ŘŠƭŀƭΣ 
ƪŘȅōȅ ǇǊƻǘƛ ƴłƳ ǑŜƭ 
ƳŜŘǾŠŘ ό ǇǊŀŎǳƧŜ 
ǘƻǘƛȌ Ƨŀƪƻ ǑƭŜŎƘǘƛǘŜƭ 
ǎǘǊƻƳǻ Ǿ ƪŀƴŀŘǎƪȇŎƘ 
ƭŜǎƝŎƘ ŀ ǎ ƳŜŘǾŠŘȅ 
Ƴł Řƻǎǘ ȊƪǳǑŜƴƻǎǘƝύΣ 
ƻŘǇƻǾŠŘŠƭΣ ȌŜ ōȅ 
Ȋǻǎǘŀƭ ǎǘłǘ ƴŀ ŎŜǎǘŠ ŀ 
őŜƪŀƭΣ ŀȌ ƳŜŘǾŠŘ 
z cesty sejde.  Rada, 
ƪǘŜǊł ǎŜ Ƴƛ ǘŜƴǘƻ 
ƳŠǎƝŎ ƳǻȌŜ ƘƻŘƛǘΦ 
 
bŀǑŜ ǎǘŜȊƪŀ ōȅƭŀ ƴŀ 

ǇƻōǌŜȌƝ ȊłǇŀŘƴŠ ƻŘ ±ƛŎǘƻǊƛŜΣ ǎ ǾȇƘƭŜŘŜƳ ƴŀ ƪŀƴłƭ Wǳŀƴ 5Ŝ CǳŎŀ ŀ ǇƻƘƻǌƝ hƭȅƳǇƛŎ ǾŜ ǎǘłǘŠ 
Washington, USA 
 
tƻ ǘƻƳǘƻ ŦŀƴǘŀǎǘƛŎƪŞƳ о-п ƘƻŘƛƴƻǾŞƳ ǾȇƭŜǘǳ ƧǎƳŜ ƴŀ ŎŜǎǘŠ ȊǇłǘƪȅ Řƻ Victorie zastavili u restaurace a 
ǇƻǘŠǑƛƭƛ ǎŜ ȊŀǎƭƻǳȌŜƴȇƳ ƧƝŘƭŜƳ ς Ƙǳǎǘƻǳ ǇƻƭŞǾƪƻǳΣ ōǊŀƳōƻǊƻǾƻǳ ƪŀǑƝ ŀ ƘƻǾŠȊƝ ǇŜőŜƴƝ όǊƻŀǎǘ ōŜŜŦύΦ 
 



9 
 

 
 
½Ǉłǘƪȅ Ǿ hƭŘƻǾŠ ōȅǘŠΥ - toto byl pohled z okna v ƧŜƘƻ ƻōȇǾŀŎƝƳ ǇƻƪƻƧƛ ǾŜ оΦ ǇŀǘǌŜΦ bŜǇƻŎƘȅōƴŠ ǘŀ 
ƴŜƧƭŜǇǑƝ ƳƻǘƛǾŀŎŜ ƪ cestƻǾłƴƝ  
 
±ŜőŜǊ hƭŘŀ ǾȊŀƭ ŀǳǘƻ ŀ ǾȅƧŜƭ Ƴƛ ǳƪłȊŀǘ ƳŠǎǘƻΣ őŀǎ ƻŘ őŀǎǳ ȊŀǎǘŀǾƻǾŀƭΣ ǇǊƻǑƭƛ ƧǎƳŜ ǎŜ ǇǌƝǎǘŀǾŜƳ ƴŜōƻ 
ƻƪƻƭƻ ǇƻōǌŜȌƝΣ ƪŘŜ ōȅƭȅ ŘŜǎƝǘƪȅ ƭƛŘƝΣ ƪǘŜǌƝ ōǳř ōŠƘŀƭƛΣ Ǉƻ ƴŠőŜƳ ƧŜȊŘƛƭƛ ŀƴŜōƻ ƧŜƴ ǘŀƪ ƪƻǊȊƻǾŀƭƛ ŀ ǳȌƝǾŀƭƛ 
ǎƛ ǇǌƝƧŜƳƴŞƘƻ ǇǊƻǎǘǌŜŘƝΦ ± ǇǌƝǎǘŀǾǳ ƧǎŜƳ ǎƛ ǾǑƛƳƴǳƭ ǇǊƻ ƳƴŜ ȊŎŜƭŀ ƴŜȊƴłƳȇŎƘ ȊǾƝǌŀǘΣ ƪǘŜǊł ǇƭŀǾŀƭŀ ǇƻŘ 
vodou ς ōȅƭƛ ǘƻ ǾȅŘǊȅ ƳƻǌǎƪŞΦ ½ŀƪƻƴőƛƭƛ ƧǎƳŜ ŀōǎƻƭǳǘƴŠ ǵȌŀǎƴȇ ŘŜƴ Ǿ ƧŜŘƴŞ Ȋ ƳƝǎǘƴƝŎƘ ǊŜǎǘŀǳǊŀŎƝΣ ƪŘŜ 
jsme si vychutnali rybu s hranolky, a k ǘƻƳǳ ƴłƳ ƘǊłƭŀ ǎƪǳǇƛƴŀ ƳƝǎǘƴƝŎƘ ƳǳȊƛƪŀƴǘǻΦ 
 

 
 

V ǳƭƛŎƝŎƘ ±ƛŎǘƻǊƛŜ ǎŜ ǇǊƻƧƝȌŘƝ ŘƻŎŜƭŀ Řƻǎǘ ŎȅƪƭƛǎǘǻΤ Ȋŀ ǘŠƳƛǘƻ ŘǾŠƳŀ ƳǻȌŜǘŜ ǾƛŘŠǘ ƛ ƘǊłőŜ ƴŀ ŘǳŘȅ 
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Wŀƪƻ Ŏȅƪƭƛǎǘŀ ǎŜ ǾȌŘȅ ǎŜ ǎǾȇƳƛ ƪƻƭŜƎȅ ǊłŘ ōŀǾƝƳΦ ¢ŜƴǘƻƪǊłǘŜ Ƴƛ ǘƻ ŀƭŜ ǾȊƘƭŜŘŜƳ ƪ provozu na silnici 
ƴŜǾȅǑƭƻΦ 2ŜƘƻ ƧǎŜƳ ǎƛ ale dost brzy ǾǑƛƳƴǳƭΣ ōȅƭƻ ǇǌŜƪǾŀǇƛǾŠ ƳƴƻƘƻ ƻǎŀƳƻŎŜƴȇŎƘ ŎȅƪƭƛǎǘŜƪΦ ¦Ȍ Ǉǌƛ 
ǾȇƧŜȊŘǳ Ȋ ǘǊŀƧŜƪǘǳ ƧǎŜƳ ǎŜ ȊłƧƳŜƳ ǎƭŜŘƻǾŀƭ ǾŜƭƛŎŜ ǇŠƪƴƻǳ ǎƭŜőƴǳΣ ƪǘŜǊŀƪ ƻǇƻǳǑǘƝ ǇǌƝǎǘŀǾ ±ƛŎǘƻǊƛŜ na 
kole ƴŀǇǊƻǎǘƻ ǎŀƳŀΤ ōȅƭȅ ȊŘŜ ǎƛŎŜ ŘŀƭǑƝ ǎƪǳǇƛƴȅΣ ŀƭŜ ƻƴŀ ƪ ƴƛƳ ȊǌŜƧƳŠ ƴŜǇŀǘǌƛƭŀΦ aǳǎƝƳ ǇǌƛȊƴŀǘΣ ȌŜ 
v 2wΣ ŀƭŜ ƛ Ǿ 9ǾǊƻǇŠΣ ōȅ ǘƻ ōȅƭ ƴŜƻōǾȅƪƭȇ ƻōǊłȊŜƪΦ 
 
 

bŜŘŠƭŜ тΦуΦ 
 

włƴƻ ōȅƭ ǳ hƭŘȅ Ǿ ōȅǘŠ 
ǾȅǇƴǳǘȇ ǇǊƻǳŘ ς αǘƻ 
ƴŜǇŀƳŀǘǳƧƛάΣ ǌŜƪƭ 
hƭŘŀΦ YŘȅȌ ƧǎƳŜ Ǒƭƛ ƴŀ 
ǊŀƴƴƝ αǊȅŎƘƭȇ ǘŠƭƻŎǾƛƪ 
ƻƪƻƭƻ ǇƻōǌŜȌƝάΣ ǘŀƪ 
ōȅƭŀ ǵȌŀǎƴł ǇƻƘƻŘŀ ŀ 
hƭŘŀ ƴŀǾǊƘƭ Řłǘ ǎƛ 
ǎƴƝŘŀƴƛ Ǿ centru 
ƳŠǎǘŀΣ ŎƻȌ ōȅƭƻ ŀǎƛ пл 
min. od jeho bytu. 
{ǘłƭŜ ōȅƭƻ Ŏƻ ǎƭŜŘƻǾŀǘΥ  
architekturu, zahrady, 
ǇŀǊƪȅΣ ōŠȌŎŜΣ ǇǘłƪȅΣ 
vydry, ŀƭŜ ƛ ŘǻŎƘƻŘŎŜΣ 
ƪǘŜǌƝ ǎƛ ǳȌƝǾŀƭƛ 
ƪǊłǎƴŞƘƻ ƴŜŘŠƭƴƝƘƻ 
ǊłƴŀΦ 

 
L ŘƴŜǎ ƧǎŜƳ ǎƛ ƻǇŠǘ ǾǑƛƳƭ ƴŠƪƻƭƛƪŀ 
ƘǊŀǾȇŎƘ ƳƻǌǎƪȇŎƘ ǾȅŘŜǊΣ ŀ ǇǊƻǘƻȌŜ 
ǘƻ ōȅƭƻ ƧƛȌ ǇƻŘǊǳƘŞΣ ŀ Ƨł ƧǎŜƳ ƧŜ 
ƴƛƪŘȅ ƴŜǾƛŘŠƭ ŀ ǘŜŘȅ ƴŜȊƴŀƭΣ ǘŀƪ 
jsem o nich ƳǳǎŜƭ ŘƻƘƭŜŘŀǘ ƴŠƧŀƪŞ 
informace. 
tƻŘŞƭ ǇƻōǌŜȌƝ {ŜǾŜǊƴƝ !ƳŜǊƛƪȅΣ ƴŀ 
ƧƛƘ ƻŘ !ƭƧŀǑƪȅΣ ƧŜ Ǿȇǎƪȅǘ ƳƻǌǎƪȇŎƘ 
ǾȅŘŜǊ ŎŜƭƪŜƳ ƴŜǇǊŀǾƛŘŜƭƴȇΦ ½ōȅǘƪȅ 
ǇƻǇǳƭŀŎŜΣ ƪǘŜǊŞ ōȅƭȅ ȊŀŎƘƻǾłƴȅ ƴŀ 
ƻǎǘǊƻǾŠ ±ŀƴŎƻǳǾŜǊ LǎƭŀƴŘ ŀȌ Řƻ нлΦ 
ǎǘƻƭŜǘƝ ǾǑŀƪ ǾȅƳǌŜƭȅΣ ǇǌŜǎǘƻȌŜ ōȅƭȅ 
pod ochranou meȊƛƴłǊƻŘƴƝ ŘƻƘƻŘȅ 
z Ǌƻƪǳ мфммΣ ǇǌƛőŜƳȌ ǇƻǎƭŜŘƴƝ 
Ƴƻǌǎƪł ǾȅŘǊŀ ōȅƭŀ ƻŘƭƻǾŜƴŀ 
v ōƭƝȊƪƻǎǘƛ Yȅǳǉǳƻǘ Ǿ roce 1929.  
Od roku 1969 do 1972 bylo 
dopraveno z !ƭƧŀǑƪȅ ƴŀ ȊłǇŀŘƴƝ 
ǇƻōǌŜȌƝ ƻǎǘǊƻǾŀ ±ŀƴŎƻǳǾŜǊ уф 

ƳƻǌǎƪȇŎƘ ǾȅŘŜǊΦ Do roku 2004 ǎŜ ƧŜƧƛŎƘ ǇƻǇǳƭŀŎŜ ǎŜ ǊƻȊǑƝǌƛƭŀ nŀ ǾƝŎŜ ƴŜȌ оΣнлл ƪǳǎǻΦ ± roce 1989 byla 
ƻōƧŜǾŜƴŀ ƻŘŘŠƭŜƴł ƪƻƭƻƴƛŜ ǾŜ ǎǘǌŜŘƴƝ őłǎǘƛ ǇƻōǌŜȌƝ .ǊƛǘǎƪŞ YƻƭǳƳōƛŜΦ ± ǊƻŎŜ нллп ȊŘŜ ƧƛȌ Ȍƛƭƻ ƻƪƻƭƻ олл 
ȊǾƝǌŀǘΣ ŀƭŜ ƴŜǾƝ ǎŜΣ ƻŘƪǳŘ ƧŜ ƧŜƧƛŎƘ ǇǻǾƻŘΣ ȊŘŀƭƛ ǎŜ ƧŜŘƴł ƻ ŘƻǾŜȊŜƴŞ ǾȅŘǊȅ ƴŜōƻ ƻ ǾȅŘǊȅΣ ƪǘŜǊŞ ǇǌŜȌƛƭȅ 
ƪƻȌŜǑƛƴƻǾȇ ƻōŎƘƻŘΦ 
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hŘ Ǌƻƪǳ нллп ǾȇȊƴŀƳ ƳƻǌǎƪȇŎƘ ǾȅŘŜǊ ŘƻȊƴŀƭ ǾŜƭƪŞƘƻ ȊƭŜǇǑŜƴƝ ŀ ȊǇǊłǾŀ ƻ ƧŜƧƛŎƘ Ǉƻőǘǳ пΣтлл Ǿ roce 
нллу ǾŜŘƭŀ ƪŜ ƪƭŀǎƛŦƛƪŀŎƛ ƪŀǘŜƎƻǊƛŜ ƴŀ αǎǇŜŎƛŦƛŎƪȇ ȊłƧŜƳά  Kanady. V ǎƻǳőŀǎƴŞ ŘƻōŠ ȌƛƧƝ ǘŞƳŠǌ Ǉƻ 
ŎŜƭŞƳ ȊłǇŀŘƴƝƳ ǇƻōǌŜȌƝ ƻǎǘǊƻǾŀ ±ŀƴŎƻǳǾŜǊΣ ŀƭŜ ƛ v ŘŀƭǑƝŎƘ őłǎǘŜŎƘ ǎǘǌŜŘƴƝƘƻ ǇƻōǌŜȌƝ .ǊƛǘǎƪŞ 
Kolumbie. 
 

 
 
{ŀƳƛőƪŀ ƳƻǌǎƪŞ ǾȅŘǊȅ ǎ ŘǾŠƳŀ ƳƭłřŀǘȅΦ ¢Ŝƴǘƻ ǎǘŀǾ ƧŜ ƴŜƻōǾȅƪƭȇΣ ƴŜōƻǙ ȊƴŀőƴŞ ƴłǊƻƪȅ ƴŀ ǎŀƳƛŎƛ 
obvykle vedou k ǘƻƳǳΣ ȌŜ ƧŜŘƴƻ ƳƭłŘŠ ȊǻǎǘŀƴŜ ƻǇǳǑǘŠƴƻΦ aƻǌǎƪŞ ǾȅŘǊȅ ǳŘǊȌǳƧƝ ŎƘŀƭǳƘƻǾȇ ƭŜǎ ǾŜ 
ȊŘǊŀǾŞƳ ǎǘŀǾǳΣ ƴŜōƻǙ ǇƻȌƝǊŀƧƝ ƳŜƴǑƝ ȌƛǾƻőƛŎƘȅΣ ƪǘŜǌƝ ǎŜ Ǉŀǎƻǳ ƴŀ ǘŠŎƘǘƻ ƳƻǌǎƪȇŎƘ ǌŀǎłŎƘ 
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!ƭŜ ȊǇłǘƪȅ ƪ ƴŀǑƝ ǇǊƻŎƘłȊŎŜ Řƻ ŎŜƴǘǊŀ ƳŠǎǘŀΦ bŜǘǊǾŀƭƻ ŘƭƻǳƘƻ ŀ ŘƻǊŀȊƛƭƛ ƧǎƳŜ ƪ restauraci, kterou 
hƭŘŀ ȊƴŀƭΦ  tǊƻǘƻȌŜ ƧǎƳŜ ȊŘŜ ōȅƭƛ Ǿőŀǎ όǇǌŜŘ ф ƘƻŘƛƴƻǳύΣ ǘŀƪ ƴŜōȅƭ ǇǊƻōƭŞƳ ƴŀƧƝǘ ƳƝǎǘƻΦ hōƧŜŘƴŀƭƛ ƧǎƳŜ 
ǎƛ ƳƝŎƘŀƴł ǾŀƧƝőƪŀΣ ǇłǊƪȅΣ ǘƻǇƛƴƪȅΣ Ǉŀƭŀőƛƴƪȅ ŀ ƪłǾǳ όƴŜ ȌŜ ōȅŎƘƻƳ ǎƛ ǘƻ ǾȅōƝǊŀƭƛ ƧŜŘƴǳΣ ŀƭŜ ōȅƭƻ ǘƻ 
ǇǊƻǎǘŠ ƧŜŘƴƻ Ȋ ƴŠƪƻƭƛƪŀ ƳŜƴǳύΦ bŜȌ ƧǎƳŜ ŘƻƧŜŘƭƛ ǎƴƝŘŀƴƛΣ ǘŀƪ ǎŜ ǇǌŜŘ ǾŎƘƻŘŜƳ ǾȅǘǾƻǌƛƭ Řƻǎǘ ŘƭƻǳƘȇ 
ȊłǎǘǳǇ ƭƛŘƝΦ 
błǾǊŀǘ Řƻ hƭŘƻǾŀ ōȅǘǳ ƴłƳ ǘƻ ǘǊǾŀƭ ƳŞƴŠ ƴŜȌ ƘƻŘƛƴǳΦ {ōŀƭƛƭ ƧǎŜƳ Ǌǳƪǎŀƪ ŀ hƭŘŀ ƳƴŜ ƻŘǾŜȊƭ ȊǇŠǘ Řƻ 
ŎŜƴǘǊŀ ±ƛŎǘƻǊƛŜΣ ƻŘƪǳŘ Ƴƛ ƳŠƭ ƻŘƧƝȌŘŠǘ ŀǳǘƻōǳǎ Řƻ ±ŀƴŎƻǳǾŜǊǳΦ bŜȌ ƳƴŜ ŀƭŜ ǾȅǎŀŘƛƭΣ ǘŀƪ ƧǎƳŜ ƧŜǑǘŠ 
ƧŜŘƴƻǳ ƻōƧŜƭƛ ƴŠƪǘŜǊł ǇƻȊƻǊǳƘƻŘƴł ƳƝǎǘŀΤ ōȅƭŀ ƴŜŘŠƭŜ ŀ ǾǑǳŘŜ ōȅƭ ǊŜƭŀǘƛǾƴƝ ƪƭƛŘΤ Ȋƽƴȅ ƻƪƻƭƻ ǇƻōǌŜȌƝ 
ǾȅōƝȊŜƭƛ ƪ ǇǊƻŎƘłȊŎŜ ƴŜōƻ ƪ ƧƻƎƎƛƴƎǳΦ ±ŜƭƳƛ ǇǌƝƧŜƳƴŞ ǇǊƻǎǘǌŜŘƝΦ wƻȊƭƻǳőƛƭƛ ƧǎƳŜ ǎŜ ǎƭƻǾȅ αbŀ ǾƛŘŠƴƻǳ 
v YǊƪƻƴƻǑƝŎƘΦά 
 
tƻǘŞ Ŏƻ ƧǎŜƳ Ȋǻǎǘŀƭ ǎłƳΣ ǘŀƪ ƳƻƧŜ ǇǊǾƴƝ ƪǊƻƪȅ ǾŜŘƭȅ Řƻ ƻōǊƻǾǎƪŞƘƻ ƻōŎƘƻŘǳΣ ƪǘŜǊȇ ƴŀōƝȊŜƭ ǾǑŜ ǇǊƻ 

camping a horskou turistiku, 
ǇƻǘǌŜōƻǾŀƭ ƧǎŜƳ ǘƻǘƛȌ ǇƭȅƴƻǾȇ ǾŀǌƛőΣ 
ǇǊƻǘƻȌŜ ƻŘ ȊƝǘǊŀ ǎƛ ǳȌ ōǳŘǳ ƳǳǎŜǘ 
Ǿŀǌƛǘ ǎłƳΦ 5ƻ ƭŜǘŀŘƭŀ ǇƭȅƴƻǾȇ ǾŀǌƛőŜ 
ƴŜƭȊŜ ǇǌƛōŀƭƛǘΣ ǘŀƪȌŜ ǘƻǘƻ ōȅƭŀ ǇǊǾƴƝ 
ǇǌƝƭŜȌƛǘƻǎǘ ƪ ƧŜƘƻ ǇƻǌƝȊŜƴƝΦ bŀōƝŘƪŀ 
ǾǑŜƘƻ ōȅƭŀ ƻōǊƻǾǎƪł ŀ ǾŜƭƛŎŜ ōǊȊȅ 
ƧǎŜƳ ƴŀǑŜƭ ǇǌŜǎƴŠ ǘƻΣ Ŏƻ ƧǎŜƳ 
potǌŜōƻǾŀƭΣ ƪŘȅȌ ƧǎŜƳ ǎŜ ŀƭŜ ǳ 
pokladny chystal platit ς tak ouha, 
ƴŜƴŀǑŜƭ ƧǎŜƳ ǎǾƻǳ ŘŜōŜǘƴƝ ƪŀǊǘǳΗ 
tŀƴƛƪŀΗ ±ǑŜ ƧǎŜƳ ǇǊƻƘƭŜŘŀƭΣ ŀƭŜ 
ƪŀǊǘŀ ƴƛƪŘŜΦ /ƻ ǘŜřΚ ½ōƻȌƝ ƧǎŜƳ 
ƳǳǎŜƭ ǾǊłǘƛǘ ŀ Ȋŀőŀƭ ǾȊǇƻƳƝƴŀǘΣ 
ƪŘŜΣ ƪŘȅΣ ƧŀƪΦ tǊǾƴƝ ǾŠŎΣ ƴŀ ƪǘŜǊƻǳ 
ƧǎŜƳ ǎƛ ǾǑŀƪ ǾȊǇƻƳƴŠƭΣ ōȅƭ BBC TV 

sitcom α5ŀŘȰǎ !ǊƳȅά όǎƛǘǳŀőƴƝ ƪƻƳŜŘƛŜ α¢ŀǘƝƴƪƻǾŀ ŀǊƳłŘŀά), ƴŀ ŘŜǎłǘƴƝƪŀ WƻƴŜǎŜ όŘǊǳƘȇ ȊǇǊŀǾŀύ ŀ 
ƧŜƘƻ ƻōƭƝōŜƴȇ ŎƛǘłǘΥ ά¿łŘƴƻǳ ǇŀƴƛƪǳάΗ ½ǇłǘŜőƴƝ ƭƝǎǘŜƪ Řƻ ±ŀƴŎƻǳǾŜǊǳ ƧǎŜƳ ƳŠƭΣ ŀ ƪ tomu i trochu 
ƘƻǘƻǾƻǎǘƛΦ ½ŀǾƻƭŀƭ ƧǎŜƳ hƭŘƻǾƛΣ ƧŜǎǘƭƛ ǘŀƳ ƴŜȊǻǎǘŀƭŀ ƳƻƧŜ ƪŀǊǘŀ όǇǌŜǎǘƻȌŜ ƧǎŜƳ ǾŠŘŠƭΣ ȌŜ ǘƻ ƴŜƴƝ 
ƳƻȌƴŞΣ ǇǊƻǘƻȌŜ ƧǎŜƳ Ƨƛ ȊŘŜ 
ƴƛƪŘȅ ƴŜǇƻǳȌƛƭύΣ ŀ Olda 
ǇƻǘǾǊŘƛƭΣ ȌŜ ƴŜΦ ±ƝŎŜ ƧǎŜƳ 
ǳŘŠƭŀǘ ƴŜƳƻƘƭ ŀ ƻŘŜōǊŀƭ ǎŜ 
Řƻ ƳǳǎŜŀ όtŀǾŜƭ Ƴƛ ǌŜƪƭΣ ȌŜ ƧŜ 
ȊŘŜ ƳƴƻƘŜƳ ƭŜǇǑƝ ƴŜȌ ǳ ƴƛŎƘ 
ǾŜ ±ŀƴŎƻǳǾŜǊǳύΦ aǻƧ ŀǳǘƻōǳǎ 
ƳŠƭ ƻŘƧƝȌŘŠǘ Ȋŀ ŘǾŠ ŀ Ǉǻƭ 
ƘƻŘƛƴȅ ŀ ŀǳǘƻōǳǎƻǾł ǎǘŀƴƛŎŜ 
byla asi 15 minut od musea, 
ǘŀƪȌŜ ƧǎŜƳ ƳŠƭ ƴŀ ǇǊƻƘƭƝŘƪǳ 
ŀǎƛ ŘǾŠ ƘƻŘƛƴȅΦ tƻǘŞ Ŏƻ ƧǎŜƳ 
ȊŀǇƭŀǘƛƭ ƭƝǎǘŜƪΣ ǾőŜǘƴŠ ƭƝǎǘƪǳ 
na 3D iMAX kino, tak mi 
Ȋǻǎǘŀƭƻ нл ŘƻƭŀǊǻΦ 
   
   
  

IƭŀǾƴƝ ǾŎƘƻŘ Řƻ wƻȅŀƭ .ǊƛǘƛǎƘ /ƻƭǳƳōƛŀ aǳǎŜǳƳ 
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Pohled na museum z Thunderbird parku. Thunderbird ƧŜ ƳȅǘƻƭƻƎƛŎƪŞ ǎǘǾƻǌŜƴƝ Ǿ ƘƛǎǘƻǊƛƛ ƛƴŘƛłƴǻ 
ƻōȇǾŀƧƝŎƝŎƘ ǎŜǾŜǊƻȊłǇŀŘƴƝ ǇƻōǌŜȌƝ tŀŎƛŦƛƪǳΣ ƧŜŘƴł ǎŜ ƻ ƳȅǎǘƛŎƪƻǳ ǇƻǎǘŀǾǳ ǎ ƴŀŘǇǌƛǊƻȊŜƴȇƳƛ 
vlastnostmi a silou 

 
Velmi rychle 
jsem si 
ǳǾŠŘƻƳƛƭΣ ȌŜ 
Ƴƛ ŘǾŠ 

hodiny 
nebudou ani 
zdaleka na 
ǇǊƻƘƭƝŘƪǳ 

ǎǘŀőƛǘΦ .ȅƭȅ 
zde 

ǇǌŜŘƳŠǘȅ κ 
informace 

ǘȇƪŀƧƝŎƝ ǎŜ 
LƴŘƛłƴǻΣ 
ōŀŘŀǘŜƭǻΣ 
ƴłƳƻǌƴƝƪǻΣ 
ƻōƧŜǾƛǘŜƭǻΣ 
ƻǎŀŘƴƝƪǻΣ 
ŦŀǊƳłǌǻΣ 

ƭŜǎƴƝƪǻΣ ȊƭŀǘƻƪƻǇǻΣ ŀƭŜ ƛ ǊǻȊƴŞ ǎǘǊƻƧŜ ŀ ƭƻŘŠΣ ŀ Ǉŀƪ ǘǳ ōȅƭƻ ƛ о5 ƛa!· ƪƛƴƻΣ ǾŜ ƪǘŜǊŞƳ ƧǎŜƳ ǎƘƭŞŘƭ ŦƛƭƳ ƻ 
błǊƻŘƴƝŎƘ ǇŀǊŎƝŎƘ ¦{!Φ tƭłǘƴƻ ƳŠƭƻ ǾȇǑƪǳ мрƳ ŀ ǑƝǌƪǳ нрƳ όƴŜƧǾŠǘǑƝ ǇǊƻƳƝǘŀŎƝ ǇƭƻŎƘ Ǿ .ǊƛǘǎƪŞ 
/ƻƭǳƳōƛƛύΦ 5ƛǾłŎƛ Řƻǎǘŀƭƛ ōǊȇƭŜ ŀ ƛƴŦƻǊƳŀŎƛΣ ƪŘŜ ƧŜ ǾȇŎƘƻŘ ƪ ǘƻŀƭŜǘłƳ όǾ ǇǌƝǇŀŘŠΣ ȌŜ ōȅ ƧƛƳ ƳŠƭƻ ōȇǘ 
ȊƭŜύΦ ¨Ȍŀǎƴȇ ȊłȌƛǘŜƪΗ 
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tƻǇǳƭłǊƴƝ ȊƳǊȊƭȇ ƳŀƳǳǘ όMammuthus primigenius)Ǿ ƎŀƭŜǊƛƛ ǇǌƝǊƻŘƴƝŎƘ ǾŠŘ 
 

 
±ƛŘƝǘŜΣ ȌŜ ƧǎŜƳ Ǉǌƛ ǇƻǇƛǎǳ ǵȌŀǎƴŞ αflower 
powerά όǎƝƭŀ ƪǾŠǘƛƴύ ƳŠǎǘŀ ±ƛŎǘƻǊƛŀ ƴŜǇǌŜƘłƴŠƭΣ 
ƴŜōƻǙ ƛ ƴŀ ŀǳǘƻōǳǎƻǾŞ ȊŀǎǘłǾŎŜ Ƨǎƻǳ ȊłǾŠǎƴŞ 
ƪƻǑƝƪȅ ǎ ƪǾŠǘƛƴŀƳƛ 
 
½ǇłǘŜőƴƝ ǘǊŀƧŜƪǘ Řƻ ±ŀƴŎƻǳǾŜǊǳ ōȅƭ Ǉƭƴȇ 

2ƝƶŀƴǻΦ tƻǘŞ Ŏƻ ƧǎŜƳ ǎƛ ƪƻǳǇƛƭ ƪǳǌŜŎƝ ǇƻƭŞǾƪǳ Ȋŀ 
т ŘƻƭŀǊǻΣ ǘŀƪ ǎŜ ƳƻƧŜ ƪŀǇŜǎƴŞ ǎƴƝȌƛƭƻΣ ƴŀ 
ǇƻǳƘȇŎƘ мо /!5Φ aŠƭ ƧǎŜƳ ǘǊƻŎƘǳ ƻōŀǾȅΣ Ƨŀƪ 
najdu cestu z ŀǳǘƻōǳǎƻǾŞƘƻ ƴłŘǊŀȌƝ ȊǇŠǘ 
k ŘƻƳǳ tŀǾƭŀΣ ƪǘŜǊȇ ōȅŘƭŜƭ ƴŀ ǇǌŜŘƳŠǎǘƝ 
Coquitlam. bŀǑǘŠǎǘƝ tŀǾŜƭΣ {ƘŀǊƻƴ ŀ ±ƭŀǎǘƝƪ ǎŜ  
ǇǊłǾŠ ǾǊŀŎŜƭƛ Ȋ ƴŜŘŠƭƴƝƘƻ ǾȇƭŜǘǳ ŀ őŜƪŀƭƛ ƴŀ ƳƴŜ 
ǇǌŜŘ ŀǳǘƻōǳǎƻǾȇƳ ǘŜǊƳƛƴłƭŜm. 

bŀ ŎŜǎǘŠ ŘƻƳǻ ǎŜ tŀǾŜƭ ǎǘŀǾƛƭ Ǿ őƝƴǎƪŞ ǊŜǎǘŀǳǊŀŎƛ ŀ ƻōƧŜŘƴŀƭ ƧƝŘƭƻ ǇǊƻ ǇŠǘ ƭƛŘƝΣ ŎƻȌ ǎŜ ŀōǎƻƭǳǘƴŠ ƴŜŘŀƭƻ 
ǎƴƝǎǘΦ /ŜƭƪŜƳ ƻōǾȅƪƭŜ ǎŜ ǘƻ ȊŘŜ ǌŜǑƝ ǘŀƪΣ ȌŜ őƝǑƴƝƪ ǇǌƛƴŜǎŜ ǇƻƭȅǎǘȅǊŜƴƻǾŞ ƪǊŀōƛŎŜ ŀ ƧƝŘƭƻ ǎƛ ȊłƪŀȊƴƝƪ 
ƻŘƴŜǎŜ ŘƻƳǻΦ bŜǳǾŠǌƛǘŜƭƴȇ ǾƝƪŜƴŘ ǎ ŘƻōǊȇƳ ƪƻƴŎem ς ƳƻƧŜ ŘŜōŜǘƴƝ ƪŀǊǘŀ Ȋǻǎǘŀƭŀ Ǿ ƳŞƳ ǇƻƪƻƧƛΦ 
aǻȌŜ Ȋŀ ǘƻ ƪƻŎƻǳǊ [ƻǳƛǎŜΣ ŀǎƛ ƧǎŜƳ ǎŜ ǾƝŎŜ ǾŠƴƻǾŀƭ ƧŜƳǳ ƴŜȌ ōŀƭŜƴƝΦ 

 


